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В статье представлена краткая история создания и деятельности Аппарата Президента 
СССР, дан анализ его задач, функций и структуры на разных этапах непродолжительного суще-
ствования этого специфического для советской системы органа. Предпринята попытка оценки его 
места, роли и значения в государственной жизни уходящего с исторической сцены Советского Со-
юза. 

Ключевые слова: Советский Союз, президентская власть, Аппарат Президента СССР, государ-
ство, политическая реформа, бюрократия, управление, демократия, «перестройка», советская си-
стема.

The Executive Offi ce of the President of the USSR: 

An Untimely Body of the Perishing State

Stankevich Zigmund A.

Adviser to the President of the TAMIR Moscow Bar Association

Full Member (Academician) of the Russian Academy of Social Sciences

LL.D.

Th e article presents a brief history of the creation and operation of the Apparatus of the President of the 
USSR, the analysis of its tasks, functions and structure at diff erent stages of the short existence of this, spe-
cifi c to the Soviet system body. An attempt is made to assess its place, role and signifi cance in the state life 
of the Soviet Union leaving the historical scene. 
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